
Tribuna Lliure

Respostes a Nereo
Als senyors responsables 

de Nereo

En un article publicat al nüm. 32 d 'E s  
P e d r is  L la rg  parlàveu d'una gran desinfor- 
macié d 'un rédu it c o lle c t iu  de gent de 
Begur; crée que la realltat és una nul-la in- 
formaciô de Nereo a tô t el poble de Begur 
fins a la data 5-8-95.

Jo he pescat tota la meva vida a Ses 
Negres i sempre he agafat meros, sards, 
rascasses, algun llobarro I daurades, des 
que ténia 15 anys fins fa uns mesos en què 
es va prohibir. És ara que segons vostès no 
hi ha meros ni res, que l'ecosistema de Ses 
Negres esta dégradai. Per aixô heu arribat 
vosaltres, senyors M. Ventura, A. Colomi, 
per repoblar la zona de llagostes, llobarros, 
meros (en perill d'extinciô), corail, rascasses 
i també eriços, sobretot a Sa Nau Perduda, 
que també estan en perill d'extinciô.

Doncs, jo  només veig unes quantes 
boies, i uns senyors que criden la gent i la 
Insulten a vegades quan passen amb les se- 
ves embarcacions per la zona. Aquests sen
yors que informen tan bé de tantes coses, 
no han in form ât püblicament que es pot 
passar per la zona protegida de Ses Negres 
amb embarcaciô en cas de mal temps des 
de fa anys i que havien de delimitar una zo
na de bany per a la gent que vulgui anar a 
banyar-se.

Sobre el com portam en t del senyor 
Ventura, el 6 de setembre de 1994, crée 
que vam actuar correctament, denunciant 
el cas a la capitania Maritima i Generalitat 
de Catalunya, Direcciô General de Pesca 
(Sr. Recolons) i no deixant-nos portar per 
la in c ita c iô  a la v io lè n c ia , amb in te n t 
d'agressiô sense aconseguir-ho, i amb ges- 
tos provocadors del senyor Ventura sense 
cap motiu. He de donar les gracies al sen-

yor Reixach peí seu comportament el dia 
deis fets.

També el día 15 de juliol d'aquest any, 
pescant a la Llosa de Cap Sa Sal, correcta
ment senyalitzat, un representant de Nereo 
va passar a tota velocitat a uns quatre me- 
tres aproximadament. El vaig cridar i parlant 
amb tranquil litat l¡ vaig preguntar si la pro
pera vegada podria anar una mica més 
lluny. Em va tractar d'una manera menys- 
preable i em va engegar a prendre peí sac i 
es va allunyar amb l'embarcació. Vaig de
nunciar el cas a la Capitania Marítima, Sr. 
Marsal. Espero que algun dia es fací un acte 
públic deis senyors de Nereo per expressar 
aquest comportament que deixa molt a de
sfijar per part d'aquests senyors.

Ei cas mero, segons 
responsables de Nereo

El mero está en perlll d'extinció, a causa 
de la pesca submarina. He de desmentir 
aquest escrit rotundament. Fa 15 anys hi ha- 
via pescadors submarins i una quantitat de 
meros, actualment el nombre de pescadors 
submarins ha augmentat exageradament, 
aixó significa que ja no hi hauria d'haver me
ros, pero resulta que hi ha una quantitat exa
gerada de meros, des de fa uns 15 anys 
aproxim adam ent. Han anat augm entant 
progressivament, cree, personalment, que es 
deu als forts corrents i les aigües calentes. Si 
no recordó malament l'any 1993 es va batre 
un récord de temperatura del mar, que va 
superar els 26°.

He de comentar que la pesca mundial 
del mero és de 160.000 tones i més de 100 
espécies. Revista Apnea, núm. 17, marg de 
1994.

També he de comentar que hi ha espé
cies que sí que estan en perill d'extinció, per

exemple el rom, els sonsos, les pelaies. 
Quan era petit agafava algun rom, veia al- 
guns sonsos. Fa anys que no agafo cap rom 
i de sonsos a penes se'n veuen.

Dir sobre el vostre famós ecosistema 
que visiteu més sovint les ¡lies Medes i us 
adonareu, si voleu, del que és carregar-se 
l'ecosistema.

Parleu de furtius que tiren l'arpó als pei- 
xos quan dorm en, cree que amb aquest 
punt heu fet com en tot, molta propaganda i 
res més. Ho heu publicat a El Punt, La Proa i 
Es Pedrís Llarg, i així no se soluciona el pro
blema, se soluciona agafant el furtiu i de- 
nunciant-lo, simplement.

Sobre els furtius del senyor A. Colomí, 
que en el seu moment va publicar a El Punt 
"un gran número de persones de Begur que 
estan en contra de Nereo són pescadors fur
tius amb un gran interés económic particu
lar ciar i evident"; cree que per fer aqüestes 
declaracions de persones de Begur que són 
pescadors, es necessita teñir proves concre
tes i fets demostrables que es puguin com- 
provar, i vosté senyor A. Colomí no té cap 
prova d'aquests fets. D'aquesta manera que
da palesa, dones, el seu poc respecte i poca 
educació vers aqüestes persones.

També pensó que els responsables de 
Nereo, M. Ventura, A. C olom í, senyor 
Ramón, no es mereixen el que tenen, que 
l'Ajuntament de Begur els hagi cedit el mas 
de can Pinc i la Generalitat, la zona de Ses 
Negres.

Espero que aviat abandonin Begur.
Per últim m'agradaria saber, per curiosi- 

tat, quants anys d'estudis calen i quins tre- 
balls es porten a term e per estud iar el 
creixement del corall vermell i si és un pro- 
jecte ambiciós i difícil d'aconseguir.

FRANCISCO SÁNCHEZ

Ses Negres i Ses Medes
Voldria donar una resposta a l'artic le  

ed ito ria l d'EI Punt (23-5-95) t itu la t "Les 
Medes també eren una bajanada".

Quan un deis manifestants va parlar de 
"collonada", referint-se a la reserva marina 
(i no "bajanada", com vostés "refinen" en el 
títol), resumía en el vocabulari de Josep Pía 
una ¡dea que va aportar Ramón Margalef al 
m om ent de presentar el b ió top  de Ses 
Negres. L'il-lustre Margalef no va dir aques
ta expressió, pero el seu discurs volia dir 
prácticament el mateix: el Mediterrani pateix 
mals més grossos i aqüestes reserves són 
'anecdótiques' i no serveixen per gaire res.

Sí que és una 'bajanada' que se'ns vul
gui presentar l'associació Nereo com a eco
logista quan ho justifiquen dient que han 
estudiat biología o altres carreres similars. 
Ser bióleg no vol dir implícitament ser eco
logista. Una prova ben palpable d'aixó és 
que Nereo va defensar el projecte de cons- 
trucció de l'hlpotétic port de Begur a la plat- 
ja del Racó. Nereo va argumentar que no

suposaria  un im pacte am bienta l greu! 
Segons sembla, ho van d ir a canvi d'un 
"de lfina ri", una sala de convencions, etc. 
Ara ho proven de fer a Platja d'Aro.

Una altra "bajanada" és també que des- 
prés de tres anys de funcionament de la re
serva, no s'hagi fet cap informe serios del 
biótop, ni tan sois s'hagi fet cap esment a la 
pesca d'arrossegament que es fa en els seus 
limits, i en canvi, s'acusi el pescador de can- 
ya de "depredador del medi natural" (?). 
Tampoc s'ha donat cap résultat de la conta- 
minació ambiental "real" que pot haver-h¡ a 
la zona.

"Bajanada" és també que un ajuntament 
cedelxl per 20 anys un local gratuítament, i a 
més subvencioni una associació d'"ecolo- 
gistes" que tanquen, amb criteris arbitraris, 
el tros més popular i emblematic del litoral 
begurenc, sense cap estudi serios del Hoc, ni 
possib ilita ts  turístiques de l'ind re t triâ t. 
Francament, comparar la reserva de Begur 
amb Ses Medes és una manca de respecte i 
d 'in form ació greu. A Ses Medes s'hi pot 
anar amb barca, es poden fer excursions, es

pot capbussar amb ampolles pagant, que 
deu ser la manera de no fer malbé les al- 
gues, ni el corall, ni l'ecosistema. També és 
una "bajanada" que tothom estigui a favor, 
"com mana la lógica", que diuen vostés, en 
ser ecologista quan hi ha eleccions a la can
tonada o si es destrueix un modus vivendi 
d'alguns aprofitats de peí mig. Com molt bé 
es va dir a l'acte, nosaltres gaudim i preser
ven-i el medi natural, i potser encara ho 
féiem més abans que vlnguessin aquests 
senyors amb uns bons títols universitarls i 
una (suposada) mala educació.

I per últim , una altra estona podríem 
parlar si és també "una bajanada" que els 
alcaldes o equips de govern convoquin re
ferendums per ajudar a prendre decisions 
d'acord amb la voluntat popular deis qui en
cara anem a votar.

Un deis molts begurenes que se sent 
"collonat".

MIQUEL COLLADO


